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ســی و دومین کنگره ســالیانه انجمن 
چشم پزشــکی ایران در آخرین شب بهار با 
برگزاری مراســم اختتامیه به ایستگاه آخر 
رســید؛ اما قطار علم اندوزی و پیشــرفت 
و پژوهــش اعضای انجمــن هرگز متوقف 
نخواهد شد و پرشتاب تر از پیش به حرکت 

ادامه خواهد داد. 
این مراسم با قرائت قرآن کریم و پخش 
ســرود جمهوری اسلامی آغاز شد. سپس 
دکتــر علی صادقی، دبیــر اجرایی کنگره 
توضیحاتی دربــاره اتفاقات این چند روز و 
تمهیداتی که برای برگــزاری هرچه بهتر 
کنگره اندیشــیده شد ارائه داد و از زحمات 
همه دســت اندرکاران این گردهایی بزرگ 
تشکر کرد. در ادامه نام دکتر حمید احمدیه 
به عنوان شخصیت برتر و عضو جدید تالار 
مشــاهیر اعلام و کلیپــی در همین رابطه 

پخش شد. 
تقدیر از معلمان، پژوهشــگر و درمانگر 
نمونه از دیگر بخش های مراســم اختتامیه 
بود. دکتر هوشنگ فقیهی و دکتر مصطفی 
فقهــی به عنوان »معلمــان برتر« انتخاب 
شــدند. دکتر خلیل قاسمی فلاورجانی نیز 

عنوان »محقق برتر« را کســب کرد و دکتر 
محمدرضا صدقی پور نیز به عنوان »درمانگر 
نمونه« معرفی شد.  اعلام اسامی نفرات برتر 
ICO  از ســال 2020 تا 2023 و رتبه های 
اول تا ســوم برد تخصصی از سال 1399 تا 

1402 نیز از دیگر بخش های مراسم بود. 
پایان بخش مراســم اختتامیه کنسرت 

باشکوه حجت اشرف زاده بود که در آخرین 
شب بهار فضایی لطیف به کنگره سی و دوم 
بخشید. فعالان حوزه چشم پزشکی پس از 
آن که قطعه »تو ماهی و من ماهی این برکه 
کاشــی« را با او همخوانی کردند، دور میز 
شام نشستند و کنگره را با خاطراتی خوش 

به پایان رساندند. 

دکتر قاسمی فلاورجانی: 
پژوهش یکی از زمینه های 

خدمت خوب است
دکتــر خلیــل قاســمی فلاورجانــی، 
چشم پزشــک 49 ســاله ای که در مراسم 
اختتامیه کنگره مورد تقدیر قرار گرفت، در 
شهر اصفهان دیده به جهان گشوده است. 

وی که مدرک چشم پزشکی و فلوشیپ 
شــبکیه را از دانشــگاه علوم پزشکی ایران 
دریافت کرده، یک فلوشــیپ شبکیه هم از 

UCLA آمریکا گرفته است. 
دکتر قاســمی فلاورجانی که حدود 20 
سال است در زمینه چشم پزشکی فعالیت 
می کنــد در حال حاضر هم اســتاد و هم 
مدیر گروه چشــم دانشــگاه علوم پزشکی 
ایران اســت. وی با اشــاره به انتخابش در 
مراسم اختتامیه کنگره به عنوان پژوهشگر 
برتر می گوید:  من از کسانی که حسن نیت 
داشتند تشکر می کنم و باعث افتخار بنده 
است که توسط دوستان و همکارانم انتخاب 

شده ام. 

دکتر قاســمی فلاورجانی بیش از 200 
مقالــه تحقیقــی چاپ شــده دارد و جزء 
دانشــمندان پراســتناد جهان و همچنین 
دانشمندان 2 درصد برتر جهان به انتخاب 

دانشگاه استنفورد است. 
 دو بار در جشنواره ملی رازی که توسط 
وزارت بهداشــت برگزار می شود برگزیده 
شده و جایزه دریافت کرده است و دو جایزه 
از دانشــگاه تهران با عنــوان جایزه محقق 
برگزیده جــوان در کارنامه دارد. همچنین 
از دانشــگاه علوم پزشکی ایران و جشنواره 
شــمس چندین جایزه دریافت کرده است. 
علاوه بر این به مدت هفت ســال ســردبیر 
مجله بین المللی انجمن چشم پزشکی ایران 

بوده است. 
وی با اشاره به اهمیت پژوهش های حوزه 
پزشــکی توضیح می دهد بــا توجه به تغییر 
جوی که از نظر اقتصادی و اجتماعی رخ داده، 
توجه کمتری به تحقیق می شود. این موضوع 
یک چالش و خطری جدی برای جامعه علمی 
کشــور است و من باور دارم باید در این مورد 
فرهنگ سازی شود چرا که یکی از زمینه های 

خدمت خوب، تحقیق خوب است. 
بــه همین دلیــل لازم اســت در جوامع 
دانشــگاهی عــلاوه بر تدریــس و درمان به 
تحقیق هــم اهمیتی مضاعــف داد.  دکتر 
قاســمی فلاورجانی با اشاره به همکارانی که 
چشم پزشکی را در دانشــگاه پیگیری نمی 
کنند می گوید: آن ها هم باید با اصول پژوهش 

آشنا باشند و از تحقیق غافل نشوند.

گزارش »چشم انداز« از مراسم اختتامیه کنگره سی و دوم
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 دکتر مصطفی فقهی
 علاقه مند به چشم پزشکی از دوران کودکی

دکتــر مصطفی فقهی از دوران دانش آموزی علاقه مند به چشــم 
پزشکی بوده است. خودش درباره این که چرا این تخصص را انتخاب 
کرده می گوید: اغلب رشــته ها در عمل با تخصص های دیگر مداخله 

دارند اما چشم پزشکی و چند رشته دیگر کاملا مستقل هستند. 
این پزشــک 62 ســاله متولد اول آذر 1340 در بهبهان خوزستان 
است. در دانشــگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز تحصیل کرده و 
دوره تخصص چشــم پزشکی را هم در همان دانشگاه گذرانده؛ برای 
دریافت فلوشــیپ شبکیه به دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
)بیمارســتان لبافی نژاد( آمده و ســال 1381 تحصیلاتش را به پایان 

رسانده است. 
از او درباره تقدیر شدنش در مراسم اختتامیه کنگره به عنوان معلم 
نمونه می پرسیم که پاسخ می دهد: از معیارهای انجمن چشم پزشکی 
مطلع نیستم. احتمالا سوابق و کارهای آموزشی و پژوهشی را در نظر 
گرفته اند. به هر حال این گونه قدردانی ها یک ســنت حســنه است و 
بــاور دارم همه اعضای هیات علمــی این قابلیت را دارند که به عنوان 

معلم نمونه انتخاب شوند. 
وقتی از او می خواهیم چند جمله درباره چشم پزشکی بگوید تاکید 
می کند: قدیمی ها اعتقاد داشتند سلطان بدن چشم است. البته در این 

عبارت قدری اغراق وجود دارد. 
همچنین برخی بیمارهای من می گویند 
مــا از دنیــا برویم برای مان بهتر اســت تا 
این که نابینا شــویم. انصافا چشم شاهکار 
خلقت اســت. بیش از 80 درصد شناخت 
ما از دنیا توســط چشم و سیستم بینایی 

صورت می گیرد و این عضو 
به لحاظ ساختار بسیار پر 
رمز و راز اســت و هنوز 

برخــی فرآیندهایش 
ناشناخته مانده است.

 دکتر هوشنگ فقیهی
چشم پزشکی از دیار نصف جهان

دکتر هوشــنگ فقیهی متولد 6 فروردیــن 1331 در حبیب آباد، 
شهری که 18 کیلومتر با اصفهان فاصله دارد، دیده به جهان  گشوده 
اســت. تحصیلاتش را تا دریافت مدرک پزشکی در اصفهان گذرانده 
و ســپس برای تکمیل تحصیلات و فراگیری تخصص چشم پزشکی 
روانه دانشگاه شهید بهشتی تهران شده؛ دوره فلوشیپ شبکیه را هم 

در همان دانشگاه زیر نظر دکتر حمید سجادی گذرانده است.
وی در ســال  1368 در دانشگاه علوم پزشکی تهران )بیمارستان 
فارابی( به عنوان استادیار استخدام شده و اکنون به عنوان استاد تمام 

مسئول بخش رتین آن بیمارستان است. 
او که خدمت در حرفه پزشکی را از سال 1356 آغاز کرده می گوید: 
سال های عمر خیلی زود و سریع می گذرد؛ امروز که سی و اندی سال 
از زمانی که کارم را شــروع کرده ام می گذرد، انگار همین دیروز بوده 

که لباس سپید خدمت به مردم را به تن کردم. 
وقتی از او می پرســیم از این که امشــب قرار است به عنوان معلم 
نمونه از شــما قدردانی شــود چه احساســی دارید، در نهایت تواضع 
پاســخ می دهد: خودم فکر می کنم مزیتی نســبت به بقیه همکارانم 
ندارم؛ ممنونم که مرا انتخاب کردند و امیدوارم اشتباه نکرده باشند. 

دکتــر فقیهی کــه در حال حاضــر هر ماه بیــش از یکصد عمل 
جراحی انجام می دهد با این خاطره 
صحبت هایــش را پایان می دهد: 
نوزاد دختری را وقتی که حدود 
یک ماه از عمرش می گذشــت 
عمل کردم. ســه ســال بعد هم 
آب مرواریــدش را جراحی کردم. 
الان ایــن دخترخانــم 26 
ســاله اســت و هنوز به 
مطبم ســر می زند و 
من نسبت به او حس 

پدری دارم.
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دبیر اجرایی کنگره سی و دوم تاکید کرد:

کنگره؛ اعتبار انجمن چشم پزشکی

دکتر حمید احمدیه در سال 1332 به دنیا آمد. دوران دبستان 
و دبیرســتان را در یزد گذراند و در ســال 1350 وارد دانشکده 
پزشکی دانشــگاه تهران شد. در سال 135۷ فارغ التحصیل شد 
و در ســال 1358 دوره دستیاری چشم پزشکی را در بیمارستان 

فارابی آغاز کرد.
وی پس از ســه ســال با کســب رتبه ممتاز در امتحان بورد 
تخصصــی فارغ التحصیل گردید و بــه عنوان عضو هیئت علمی 

بیمارستان فارابی دعوت به کار شد.
وی دوســال بعد برای آشنایی با دانش جدید چشم پزشکی 
به بیمارســتان لبافی نژاد نقل مکان کرد و به عنوان اولین فلوی 
شبکیه  دوره تحصیلات فلوشیپ را آغاز نمود. بعد از پایان دوره 
فلوشیپ، حضور دکتر احمدیه دربیمارستان لبافی نژاد  به عنوان 
عضو هیــأت علمی تمام وقت و رئیس ســرویس ویتره و رتین 
ادامه یافت. دکتر احمدیه در ســال 13۷3 هســته اولیه انجمن 
شبکیه ایران را پی ریزی کرد که در سال 1386 به عنوان یکی از 
شاخه های علمی انجمن چشم پزشکی ایران به رسمیت شناخته 

شد.
اولین کنگره سراســری چشم پزشــکی کشور در پاییز سال 
13۷0 به ابتکار دکتر احمدیه  برگزار و آغازی شد برای برگزاری 

کنگره های سراسری در سال های بعد.
پذیرش مســئولیت معاونت پژوهشی مرکز تحقیقات چشم 

دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی نیز یکی دیگر از نقاط 
عطــف در فعالیت های علمی دکتر احمدیه به شــمار 

می رود. 
از دیگــر اقداماتــی که با محوریت ایشــان و با 
مســاعدت آقایان دکتر جــوادی و دکتر یزدانی به 
ثمر رسید، بنیان نهادن اولین مجله چشم پزشکی 

کشور به زبان انگلیسی بود. 
دکتر احمدیه در ســال 1389 مجمع تحقیقات 

چشــم پزشــکی و علــوم بینایــی ایــران 
)IRAVO( را راه اندازی نمود.این 

مجمع در حــال حاضر به عنوان 
شاخه پژوهشــی انجمن چشم 

پزشکی ایران فعالیت می کند.
و  جوایــز  از  بخشــی 

افتخارات:
  دریافت جایزه از جشنواره 

رازی در سه دوره 

  دریافت جایزه دکتر پیمان و جایزه چشــم پزشک پارسی 
از جشنواره شمس

  دریافت جایزه پژوهشــگر برتر از جشــنواره ابوریحان 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در سه دوره

  دریافت Achievement Award از آکادمی 
چشم پزشکی آمریکا در سال 2006 میلادی

انجمــن  از   Honor Award دریافــت    
متخصصین شــبکیه آمریکا )ASRS( در ســال 

2010
 Senior Achievement دریافــت    
Award از آکادمی چشــم پزشــکی پزشکی 

آمریکا در سال 201۷ 
  قرار گرفتن در فهرســت 
دانشــمندان یک درصــد پر 

ESI استناد جهان بر اساس
  قرار گرفتن در فهرســت 
دانشــمندان 2 درصد جهان 
بر اســاس لیســت دانشگاه 

استانفورد 

عضو جدید تالار مشاهیر کیست؟

  آقای دکتر ابتدا ارزیابی خود را از میزان اســتقبال 
همکاران تان از کنگره بفرمایید.

بر اســاس آمار بیش از 1۷00 همکار ما برای حضور در کنگره 
ثبت نام کردند و این آمار نســبت به ســال های گذشــته افزایش 
چشــمگیری داشــته است. ســوای از کنگره بیست و نهم که در 
مشهد برگزار شد و به دلیل بعد مسافت شاید آمار شرکت کنندگان 
کاهشی بود، در کنگره های گذشته هم این حضور هیچ گاه به آمار 
کنگره امســال نرسید. بنابراین من میزان استقبال همکاران را با 
توجه به مشکلات موجود جامعه از جمله تهیه بلیت هواپیما بسیار 
مثبت ارزیابی می کنم و امیدوارم در عرصه چشم پزشــکی کشور 

مفید فایده واقع شود .
  شما به عنوان دبیر اجرایی کنگره، در طی این  مسیر 

با چه موانعی مواجه بودید؟ 
ســختی های برگزاری کنگره جدای از سختی هایی که جامعه 
ما با آن دســت به گریبان اســت، نیســت. گرانی و تورم در همه 
عرصه ها مردم را با چالش هایی مواجه کرده و ما به عنوان انجمن 

چشم پزشکی ایران نیز بخشی از همین جامعه هستیم. 
بنابراین برای برگزاری کنگره با تنگناهای مالی زیادی برخوردار 
بودیــم؛ از جملــه اجاره محل برگزاری، تهیه غــذا و پذیرایی و... 
هزینه سنگینی بر ما تحمیل کرد اما خوشحالیم توانستیم کنگره 
را به شکلی آبرومند برگزار کنیم. لازم به ذکر می دانم که انجمن 
چشم پزشکی بودجه دولتی ندارد، ما متکی به خود هستیم و اگر 
وزارت بهداشت ده ها دستورالعمل برای ما صادر کند حتی یکی از 
آن ها حمایت مالی نیست. بنابراین ما باید خودمان مسائل خود را 

حل کنیم و چراغ کنگره را روشن نگه داریم.
  در روز اول کنگره شاهد تراکم حضور شرکت کنندگان 
برای ثبت نام بودیم؛ آیا نمی شــد ثبت نام قبل از کنگره 

انجام شود؟ 
ببینید دستورالعمل ثبت نام برای آموزش مداوم این است که 400 
هزار تومان از همکاران گرفته و به حسابی ریخته شود که ثبت اقتصادی 
و کد اقتصادی داشته باشد و یا وابسته به یک موسسه اقتصادی باشد؛ 
این موضوع دست وپای ما را بست واگرنه ما می توانستیم از قبل ثبت 
نام داشــته باشــیم و شاهد این تراکم به ویژه در روز اول نباشیم. نکته 

قابل تاکید دیگر این که تعیین حق عضویت نیز در اختیار دبیر اجرایی 
کنگره نیســت و هیات مدیره انجمن ان را تصویب و ابلاع می کند و 

طبیعی است نباید موجب نارضایتی همکاران شود.
  طی روزهای گذشــته گله مندی هایی در باره محل 
برگزاری کنگره و امکانات موجود آن از ســوی همکاران 

شما مطرح می شود.
چیزی که من باید تاکید کنم این است که انجمن چشم پزشکی 
می کوشد و تمایل دارد همواره با دانشگاه های علوم پزشکی تعامل 
و همکاری داشته باشد اما مسئله این است که افزایش قیمت  ارائه 
خدمات باید با کیفیت آن همخوانی داشته باشد که متاسفانه در 
مرکز همایش های رازی چنین اتفاقی نیفتاده اســت. هم ظرفیت 
این ســالن برای حضور دو هزار نفر شرکت کننده مناسب نیست 
و هم امکانات پذیرایی و غذاخوری مناســبی  ندارد و شوربختانه 
فرصت کافی برای ایجاد ســازه مناســب برای این منظور نیز در 
اختیار ســتاد اجرایی کنگره قرار نمی دهد؛ همین مساله موجب 

نارضایتی همکاران ما می شــود. همکاران عزیزی که از این قبیل 
مشکلات اطلاعی ندارند، مشکلاتی که در سایر مراکز هم کمابیش 
وجود دارد. علی ایحال  امیدوارم در ســال های آتی شــرایط برای 

برگزاری کنگره مطلوب تر شود. 
  در پایان اگر نکته خاصی مد نظرتان هست بفرمایید.

لازم اســت بگویم می شــد با حذف برخی بخش های کنگره 
کمی صرفه جویی کرد اما من به عنوان دبیر اجرایی از کنگره شیر 
بی یال ودم و اشــکم نساختم و ســعی کردم تمام بخش هابه نحو 
احســن اجرایی و برگزار شود. چون معتقدم کنگره اعتبار علمی 
چشم پزشــکی کشور است و در عین حال وابسته به هیچ شخص 
و گروهی نیست و ان شاالله همیشه با همه فراز و نشیب ها برگزار 
خواهد شد. در پایان هم لازم می دانم از همکاران خودم در ستاد 
اجرایی برگزاری کنگره نهایت تشکر و سپاسگزاری را انجام دهم 
که دلســوزانه و شــبانه روزی زحمت کشیدند تا کنگره به شکل 

آبرومندانه ای برگزار شود.

کنگره ســی و دوم انجمن چشم پزشــکی ایران پس از چهار سال سخت شیوع کرونا 
امســال به صورت حضوری برگزار شد و با غروب خورشــید امروز دفتر آن تا سال آینده 
بسته می شود. گرچه فعالیت گروه اجرایی کنگره سال آینده از همین امروز کلید می خورد 
تا دوباره شــاهد برگزاری کنگره ای پربار و مفید همچون سال جاری باشیم اما باید بدانیم 

برگزاری کنگره های بین المللی علمی در سطح کنگره انجمن چشم پزشکی ایران در شرایط 
تورم روز افزون، کار آســانی نیســت و با چالش های فراوانی مواجه است. برای اطلاع از 
چگونگی برگزاری کنگره ســی و دوم و پشت سر گذاشتن دشواری های آن با دکتر علی 

صادقی طاری به گفتگو نشستیم.
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با حامیان طلایی در سی و دومین کنگره سالانه چشم پزشکی ایران

دود اهمال کاری، در چشم بیماران
در شماره قبل سراغ تعدادی از شرکت های واردکننده تجهیزات چشم پزشکی که به عنوان حامی طلایی در سی و دومین کنگره سالانه 
چشم پزشکی ایران حضور دارند رفتیم و پای سخنان مدیران آن ها نشستیم. امروز با برخی دیگر از این مدیران به گفتگو نشستیم و جالب 
آن که گلایه از عدم تخصیص ارز اصلی ترین دغدغه مصاحبه شوندگان دیروز و امروز بود. به نظر می رسد اگر دراین باره تدبیری اندیشیده 
نشود عواقب جبران ناپذیری متوجه بیماران باشد. این درحالی است که مدیران شرکت ها معتقدند اداره تجهیزات پزشکی وزارت بهداشت 

نیز با آن که در جریان مشکلات واردکنندگان قرار دارد، اقدام عاجلی انجام نداده است.

 از بهمن پارسال
ارزی داده نشده است

محمد ابطحی مدیرعامل شرکت 
پیشگامان فناوری لوتوس طب به 
نشریه چشــم انداز گفت: استقبال 
از کنگره خوب بوده و شاهد حضور 
پزشکان زیادی از شهرهای مختلف 

هستیم. 
او در ادامــه از عدم تخصیص ارز 
گفــت و افزود: از بهمن تا کنون به 
هیچ کدام از شرکت ها برای واردات 
تجهیــزات ارزی اختصــاص داده 
نشــده اســت. حتی چند میلیارد 
پــول ما را مســدود کــرده اند که 
ارز تخصیــص دهند اما هنوز هیچ 

اقدامی نشده است. 
پیشگامان  مدیرعامل شــرکت 
فناوری لوتوس طــب اضافه کرد: 
قبلا برای برخــی اقلام ارز 4200 
تومانی اختصــاص  می دادند اما به 
یکبــاره نرخ را تغییــر دادند و این 
رقــم را با ارز نیمایــی )28 هزارو 
500 تومــان( تعویــض کردند و با 
همین تصمیــم، مصرف کننده در 
یک ســفارش با ۷ برابــر افزایش 
قیمت مواجه شــد. این موضوع به 
بیمارستان ها و مراکز درمانی فشار 
جدی وارد کرده است چون از یک 
طرف فــروش واردکننــده کمتر 
 می شــود و از طــرف دیگر مصرف 
کننده تحت فشــار قرارمی گیرد و 
در نتیجه خریدش کاهش  می یابد 
و در مجمــوع این اتفاقات به بیمار 

آسیب وارد می کند. 
ابطحی اظهار داشت: این که روی 
برخــی اقلام یارانــه بدهند راهکار 
اساسی نیست، بلکه در نهایت باید 
قیمت ارز کاهــش پیدا کند. چون 
جدای از بالا بودن قیمت ارز و فشار 
آن روی اقشــار مختلــف، معمولا 
تجربه ثابت کرده چند نرخی بودن 
قیمت ارز باعث ایجاد رانت  می شود. 
واردکننــده تجهیــزات  ایــن 
چشم پزشــکی بیان داشت: امروزه 
تولیدات تجهیزات چشم پزشــکی 
در مقایســه با محصولات وارداتی 
ســهم کوچکی از بازار را داراست و 
همان سهم کوچک هم یا به صورت 
مونتاژ است و یا برخی از خارج وارد 

و اینجا فقط بسته بندی  می شود. 

تسهیل روند فعالیت واردات یا تولید تجهیزات توسط نهاد رگولاتور 
شهریار سامی مدیرعامل مدیسا طب درمان نیز به نشریه چشم انداز گفت: 
مشکل اصلی، ساختار پیچیده بوروکراسی در کشور است؛ ما باید به این باور 
برســیم که کادر درمان و تجهیزات پزشــکی مکمل هم هستند و لازم است 
روند فعالیت واردات یا تولید تجهیزات توسط نهاد رگولاتور که سازمان غذا 
و داروست، تسهیل شود. وی ادامه داد: فرآیند پیچیده ثبت کالا، اخذ آی آر 
ســی و تخصیص ارز )چه برای کالاهای واراداتی و چه تجهیزات داخلی که 

نیازمند ورود مواد اولیه از خارج هستند( باید سرعت بیشتری بگیرد.

تسریع در روند صدور مجوزها
عباس پیرامون مدیرعامل شــرکت پرتوصنعت پیرامون بیان داشت: در کنگره امسال در مقایسه 
با سال های قبل استقبال چندانی از غرفه ها نشد چراکه تجهیزات بسیار گران شده و چشم پزشکان 

مثل سابق دستگاه های خود را نو نمی کنند اما کنگره از نظر علمی بسیار پربار است. 
وی گران شــدن تجهیزات پزشــکی را در نتیجه گرانی ارز دانست و گفت: ما نیازمند تسریع روند 
صدور مجوزها برای تولید هستیم. اگر تولیدکننده ای ناچار باشد 4 سال در نوبت مجوز بماند در این 
مدت هزاران دســتگاه از خارج وارد می شــود. این نکته ای بود که در بازدید وزیر بهداشت از کنگره به 

ایشان منتقل کردم.

رضایت پزشکان از محتوای نشست ها
ســکینه مفتاح مدیرعامل شرکت لردگان اظهار داشت: کنگره این دوره 
بعد از 4 ســال که آنلاین بود با اســتقبال خوبی مواجه شده است. انجمن 
هم زحمت کشید و این کنگره را با همکاری دو مرکز دیگر )دانشگاه علوم 
پزشکی ایران و دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی( برگزار کرد و به همین 
دلیل در کنگره امســال هم اســتقبال از طرف شرکت ها زیاد است و هم از 
جانب چشم پزشکان. تا آنجایی هم که شنیده ام امسال پزشکان از محتوای 
علمی نشست ها رضایت فراوانی دارند. وی در رابطه با مسائل شرکت ها نیز 
گفت: مشــکل اساسی ما با توجه به شرایطی که جامعه دارد، کمبود منابع 

ارزی است و این ارز هم به موقع تامین نمی شود. 
مدیرعامل شرکت لردگان اظهار داشت: از طرفی در ارتباط با ارائه حواله 
ارز به شرکت های مبدا مشکل داریم و از طرف دیگر با قوانین روزانه دست 
و پاگیری مواجهیم که روز به روز بیشــتر  می شــود؛ قوانینی که خود باعث 
ضرر مصرف کننده هستند. به همین دلیل ما هم تجهیزات را دیرتر از حد 

معمول به مراکز درمانی عرضه می کنیم. 
مفتاح افزود: با همه این مشــکلات تمام همــکاران من صادقانه تلاش 
 می کنند و در کنار وزارت بهداشــت و جامعه درمانی کشــور هســتند تا با 

وجود دشواری های برشمرده، نیاز مراکز درمانی را تامین کنیم. 
وی گفــت: از نظر تجهیزات پزشــکی ما قبلا خیلــی به روز بودیم. تمام 
تغییرات فنی ایجاد شــده هم بلافاصله وارد ایران  می شد اما مدتی است به 
خاطر قیمت بالای ارز وارد کردن دستگاه به روز پزشکی برای مراکز درمانی 
مقرون به صرفه نیست. چون اگر مرکز درمانی تجهیزات وارد کند تا بتواند 
هزینه های آن را جبران کند، زمان زیادی باید ســپری شــود. با همه این 
اوصاف شــرکت ها تلاش دارند تجهیزات پزشــکی را به روز کنند، بنابراین 
برخــی همکاران ناچارند در ایــن راه برخی تجهیزات را با دلار آزاد یا دلار 

نیمایی خریداری نمایند. 

برای شرکت های خارجی هم تعیین تکلیف می کنند
محســن نیکوکار عضــو هیات مدیــره و مدیر فروش 
شــرکت پیشــرفت درمان گفت: ما بیش از آنکه گرفتار 
تحریم ها باشــیم، اســیر خودتحریمی ها هســتیم. اداره 
تجهیزات پزشــکی وزارت بهداشــت هیچ سر و سامانی 
ندارد. هیچکس جوابگو نیســت. از بهمن پارسال تا امروز 
هیچ شــرکت تجهیزات پزشکی یک ســنت ارز دریافت 

نکرده است. پس این ها چگونه  باید دستگاه وارد کنند؟ 
ایــن واردکننده تجهیزات چشم پزشــکی ادامه داد: از 
طرفی گمرک مشــکلات زیادی ایجاد کرده است. مثلا ما 
محصولی را که بــا ارز 4200 تومانی وارد  می کردیم باید 
بــا ارز 28 هزار تومانی وارد کنیم و تازه باز  می گویند باید 
4 درصد هــم گمرکی بدهید. بابت چه؟ نامه نگاری هایی 
انجام شــده و جالب آنکه به نتیجه هم رسیده و به گمرک 

ابلاغ شده، اما اجرا نمی شود!! 
نیکــوکار بیان داشــت: متاســفانه اداره تجهیزات هم 
ســختگیری های بی مــورد  می کنــد و عجیــب این که 
خودشــان شــناختی از روند کار ندارنــد. از همه مهم تر 
بحث قیمت گذاری اســت. بعد از کرونا در تمام دنیا شاهد 
تــورم و افزایش قیمت بودیم اما وقتــی ما قیمت جدید 
محصولات خود را که مثلا 3-4 درصد افزایش داشــته به 
اداره تجهیزات ارائه  می دهیم  می گویند چرا شــرکت های 
خارجی گران کرده اند؟! گویا  می خواهند برای شرکت های 

خارجی هم تعیین تکلیف کنند. 
وی عدم پاســخگویی، نبود دقت و شــناخت و اطلاع 
کافی، نبودن افراد متخصص و ســختگیری های بی مورد 
را از دیگر مشــکلات این حوزه دانســت و گفت: دریافت 
کد آی آر ســی برای یک دســتگاه، حداقــل 6 ماه زمان 
 می بــرد. ما بــرای ارز قبلا راحت  می رفتیــم صرافی پول 
حواله  می کردیم اما الان نمی توانیم. قبلا  می توانســتیم از 
کارخانه های خارجی اعتباری خرید کنیم حالا نمی توانیم 
و باید صددرصد وجه را به صورت نقدی تسویه کنیم. این 
مساله به مراکز درمانی و پزشکان هم فشار  می آورد. چون 
ناچاریم به آن ها بگوییم باید از اول کل هزینه را پرداخت 
کنید تا ما هم برای شرکت خارجی باید نقدی حواله کنیم. 
عضو هیات مدیره و مدیر فروش شرکت پیشرفت درمان 
خاطرنشان کرد: متاســفانه این مسائل حل نشده، دیروز 
هم قرار بود آقای غفارزاده به کنگره تشــریف بیاورند که 
متاسفانه نیامدند. هروقت هم با وی از این مسائل صحبت 

می کنیم می گویند ان شاءالله درست می شود.



w w w . i r s o . o r g7
ویژه نامه سی و دومین کنگره سالانه انجمن چشم پزشکی ایران  شماره سوم  اول تیر 1402

دکتر عبدالله شناسی 
رئیس انجمن چشم پزشکی استان آذربایجان شرقی

جای بسی خوشحالی است که پس از چهار سال کنگره 
چشم پزشکی ایران امسال برگزار می شود و فرصت دوباره 

دیدار با همکاران از نزدیک فراهم آمده است.
گرچه طی ســال های کرونــا گردهمایی های مجازی 
متعددی برگزار شــد و همکاران می توانستند با حضور در 
آن ها از آخرین یافته های چشم پزشکی بهره مند شوند، اما 
بــه باور من هیچ وبیناری نمی تواند جای حضور از نزدیک 

در کنگره را بگیرد.
نکته  مهم دیگر زمان برگزاری کنگره اســت؛ از آخرین 
گردهمایی چشم پزشــکان در سمینار بهاره حدود یک ماه 
بیشــتر نمی گذرد و این فاصله زمانی بــرای برگزاری دو 
همایش، مناسب نیست؛ به ویژه برای همکاران شهرستانی 
که باید زمان و وقت بیشتری بگذارند و مطب ها را تعطیل 
کنند کمی ســخت است. بنابراین شایسته است همکاران 

اجرایــی کنگره به ایــن مورد توجه 
کنند.

نکته دیگری که لازم می دانم به آن 
اشــاره کنم این است که در سال های 
پیــش مهمانان خارجی، اســتادان و 
صاحب نظــران حوزه چشم پزشــکی 
از کشــورهای مختلف به ایران ســفر 
می کردند و در کنگره حضور داشتند اما 
چند سالی است که این اتفاق کمرنگ 
شده اســت. برای رفع این نقیصه اگر 
بتوان به شکل ویدئو کنفرانس از حضور 
مهمانان خارجی بیشتر بهره مند شد، 
بســیار مناســب اســت؛ هرچند که 

جایگاه علمی اســتادان چشم پزشکی ایران جایگاهی بسیار 
شایســته است اما بهره گیری از تجارب استادان خارجی نیز 

مفید خواهد بود.
ما در اســتان آذربایجان شــرقی بیش از ۷0 چشــم 

پزشــک داریــم و مراکــز دولتــی و 
خصوصی در حال ارائه خدمات به مردم 
هستند. خوشبختانه با تلاش همکاران 
چشم پزشک تمام خدمات مورد نیاز به 
بیماران ارائه می شــود و نیازی به اعزام 
بیماران به خارج از اســتان نیســت اما 
مشکلات مبتلابه جامعه یعنی تورم بالا 
و گرانی گریبان همکاران چشم پزشک 
را نیز گرفته اســت و به نظر می رســد 
وزارت بهداشــت باید در این خصوص 
وارد عمــل شــده و برای این مشــکل 
راهکاری بیندیشــد چرا که این موضوع 
در ارتباط مســتقیم با بیماران و مردم 
اســت و هیچ کس بیشــتر از آن ها در این زمینه خسارت 

نمی بیند. 
امیدوارم انجمن چشم پزشــکی ایران نیز ضمن رایزنی 
با مسئولان مربوطه بتواند در این خصوص قدمی بردارد. 

قصه پرغصه گرانی تجهیزات

یک پیشنهاد برای زمان برگزاری کنگرهفرصت مغتنم کنگره
دکتر هانیه احمدی - فلوشیپ قرنیه

مــن به دلیل محدودیت زمانــی که باید از 
ســاری به تهران می آمدم،  در روز سوم کنگره 
توانســتم در جمع همــکاران حضور یابم و با 
توجــه به این کــه به دلیل شــیوع کرونا وقفه 
چهارســاله ای در برگزاری کنگره ها به وجود 
آمــد، صبح که ثبت نام کردم احســاس فردی 
را داشــتم که وارد دنیای جدیدی شده است؛ 
گویی همه چیز برایم تازگی داشــت و اکنون 
هم بســیار خوشحالم که کنگره دوباره برگزار 
شــد و ما توانســتیم از امکانات آن بهره مند 
شویم؛ دوســتان و همکاران خود را ببینیم و 
با آن ها درباره مســائل مختلف مبتلابه جامعه 

چشم پزشکی کشور حرف بزنیم و احیاناً راهکار پیدا کنیم.
البته طی ســال های پاندمی کرونا وبینارهای زیادی برگزار شــد اما به دلیل کندی 
اینترنت، قطع و وصل شــدن مداوم آن و گاهی هماهنگ نبودن فرصت چشم پزشکان با 
زمان برگزاری وبینارها خیلی نتوانســتیم از آن ها بهره بگیریم، بنابراین برگزاری کنگره 
ســالانه چشم پزشکی قطعاً در پیشــبرد امور و ارتقای سطح دانش چشم پزشکان بسیار 
موًثرتر از وبینارها اســت و همچنین مغتنمی اســت که بتوانیم ضمن آشنایی با آخرین 
دستاوردهای دنیای چشم پزشکی و حضور در سمپوزیوم های تخصصی در جهت ارتقای 
ســطح علمــی خود و در نتیجه خدمت بهتر و بیشــتر به بیمــاران گام برداریم که اگر 

چنین نباشد فلسفه وجودی برگزاری آن زیر سوال می رود.
 نکتــه دیگری که دوســت دارم در بــاره آن صحبت کنم، کمبــود امکانات و دارو در 

شهرستان ساری است که محل خدمت من است.
من عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی ســاری هســتم و با توجه به این که ما 
در این شــهر رزیدنت چشــم نداریم، دانشجویان پزشــکی عمومی زیادی علاقه مند به 
آموزش دیدن و یادگیری در حوزه چشــم هســتند و چقدر با علاقه مندی این حوزه را 
دنبال می کنند  و برای شــان مهم اســت که به این عرصه ورود کنند اما مثل همه جای 
کشــور در ســاری نیز ما با کمبودهایی مواجه هستیم.  هزینه سنگین تهیه دستگاه های 
اســتاندارد و نگهداری دستگاه ها و کمبود وسایل مصرفی و نبود دارو از جمله مشکلات 
موجود همه چشم پزشــکان در ساری است. همان طور که می دانید دستگاه های جراحی 
وابسته به کاست های جراحی است و متاسفانه در این خصوص کمبود جدی وجود دارد. 
امیدواریم با بهبود اوضاع و اقدام وزارت بهداشــت این مشــکلات حل شود و جراح چشم 

با خیال آسوده به درمان بیماران خود بپردازد.
شــاید طرح این مســائل و مشکلات در کنگره چشم پزشــکی و مذاکره با دوستان و 

همکاران بتواند به راهکاری بینجامد که حداقل مشکلات این حوزه را کمتر کند. 

دکتر محمدعلی اریش - فلوشیپ عصب بینایی و گلوکوم

ابتدا لازم می بینم خیر مقدم بگویم به همه دوســتان و همکاران عزیز و شــرکت های 
تجهیزات چشم پزشــکی که امسال موفق شــدند در سی و دومین کنگره چشم پزشکی 
ایران حضور یابند و جای بسی خوشبختی است که با پایان کرونا برگزاری کنگره دوباره 
از ســر گرفته شده است. هرچند جای سپاس فراوان دارد که طی سال های شیوع کرونا 
وبینارهای انجمن چشم پزشــکی ایران و دیگر دســت اندرکاران این حوزه برگزار شد که 
در آن شــرایط ســخت خیلی مناسب و قابل استفاده بود اما باید تاکید کنم به هیچ وجه 

پاسخگوی نیازهای جامعه چشم پزشکی نبود.
کنگره ملی ســالانه انجمن چشم پزشکی ایران در ارتقاء سطح دانش همکاران، به روز 
رسانی اطلاعات، دستیابی به آخرین دستاوردهای دانش چشم پزشکی و ملاقات و دیدار 
همکاران با یکدیگر که می توانند طی آن از مشکلات صنفی خود صحبت کنند، نقش و 

تاثیر غیرقابل انکار و غیرقابل جایگزینی دارد.
امــا نکتــه ای که باید در مورد زمــان برگزاری کنگره بگویم این اســت که فاصله دو  
ســمینار فارابی و کنگره سالانه انجمن چشم پزشکی امسال خیلی کوتاه بود و این مساله 
به خصوص برای همکاران شهرستانی مشکل آفرین شد که  طی این فاصله زمانی کم باید 
به تهران سفر کنند. من گمان می کنم باید میان دست اندرکاران سمینار فارابی و کمیته 
اجرایی کنگره چشم پزشــکی ایــران توافقی 
صورت گیرد که فاصله این دو گردهم آیی 
به هم نزدیک نباشد و  البته اگر فارابی 
قبول کند بهتر اســت جــای این دو 
همایش با هم عوض شــود و کنگره 
چشم پزشــکی که سراسری است در 

فصل بهار برگزار گردد.
همچنیــن لازم می دانم نکته ای 
را هم  در باره نشــریه "چشم انداز" 
بگویم  و آن این که چقدر خوب می شد 
این نشریه به صورت ماهانه منتشر شود 
و به دســت همکاران چشم پزشک برسد 
کــه در جریان آخریــن اخبار 
و رویدادهــای حــوزه 
شــکی  چشم پز
صــورت  بــه 
مکتــوب یــا 
نیکی  و لکتر ا
قرار گیرند. 
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منصور سعدی_ روزنامه نگار

همه چیز با یک نگاه آغاز شد. از 
نگاه به اسطوره تا حماسه، عرفان، 
عاطفه، عشــق، زندگی و ... و ابزار 
این دیدارها چیزی نبود و نیســت 
جز چشــم. این چشم چیست که 
در متن ها، اشــعار و نوشــته های 
اســطوره ای و حماسی تا گفتمان 
روزانه هیچ عضوی از بدن به اندازه آن کاربرد نداشته است.

چشــم در شــادی می خندد، در غم می گریــد و حتی در 
ناملایمات و اتفاق های ناگوار هم چشم بیش از دیگر اندام بدن 
با مخاطب ســخن می گوید. برای نمونه در گفت و شنودهای 
روزانه خودمانی می گوییم: »ببین« یا »نگاهی به این بینداز«، 
»چشمت روشن«، »چشمت پرنور« یا »قدم بر چشمم بگذار« 
، »به روی چشــم« و نمونه های بسیاری که کمتر برای سایر 
اعضای بدن به کار برده می شــود. در ادبیات غنی فارســی و 
اشعار شاعران نیز واژه چشم  جایگاه ویژه ای دارد. بسیاری از 
شاعران با استفاده از این واژه، عاشقانه ها، پند و اندرزها، اشعار 
حماسی و عرفانی خود را به تصویر کشیده اند. در این نوشتار 
به اشعار چند تن از شاعران بزرگ ایرانی نگاهی می اندازیم.

شاعر شیرین سخن؛ سعدی
چشم گریان مرا حال بگفتم به طبیب    

گفت یک بار ببوس آن دهن خندان را
         

غلام آن لب ضحاک و چشم و فتانم      
که کید سحر به ضحاک و سامری آموخت

مرا به شاعری آموخت روزگار آنگه       
که چشم مست تو دیدم که  ساحری آموخت

 لسان الغیب؛ حافظ شیرازی
مدامم مست می دارد نسیمِ جَعدِ گیسویت   

  خرابم می کند هر دَم، فریبِ چشمِ جادویت
من و بادِ صبا مِسکین دو سرگردانِ بی حاصل      

  من از افسونِ چشمت مست و او از بویِ گیسویت
زهی همت که حافظ راست از دنیی و از عقبی   

  نیاید هیچ در چشمش به جز خاکِ سرِ کویت
فردوسی پاکزاد

خرد چشم جان است چون بنگری           
  تو بی چشم شادان جهان نسپری

سه پاس تو چشم است و گوش و زبان       
کز این سه رسد نیک و بد بی گمان

بابا طاهر عریان
دل عاشق به پیغامی بسازد      

   خمار آلوده با جامی بسازد
مرا کیفیت چشم تو کافیست  

    ریاضت کش ببادامی بسازد
         

بمیرم تا ته چشم تر نبینی      
     شرار آه پر آذر نبینی

چنانم آتش عشقت بسوجه    
     که از مو مشت خاکستر نبینی

پروین اعتصامی
ترا پاسبان است چشم تو و من               

همی خفته می بینم این پاسبان را

تو ای سالیان خفته، بگشای چشمی        
تو ای گمشده، بازجو کاروان را

         
تیره آن چشم که بر ظلمت و پستی بیند        

مرده آن روح که فرمانبر پیکر گردد
پاکی آموز بچشم و دل خود، گر خواهی         

که سراپای وجود تو مطهر گردد

مهِسَتی گنجوی
چشمم چو بر آن عارض گلگون افتاد          

دل نیز ز راه دیده بیرون افتاد
این گفت منم عاشق و آن گفت منم 

فی الجمله میان چشم و دل خون افتاد
         

چشمم چو به چشم خویش چشم تو بدید      
بی چشم تو خواب چشم از چشم رمید

ای چشم هم چشم به چشمت روشن    
 چون چشم تو چشم من دگر چشم ندید

         
در ادبیات فارسی ما اعم از اشعارکلاسیک و  شعر نو در 
باره »چشم« به شکل گسترده  شعر سروده شده و شاعران 
از این طریق عاشــقانه های خود را بازگو کرده اند که بدون 
تردید پرداختن به همه آنها از حوصله این نوشــتار خارج 
اســت. بر کاستی های آن »چشــم« می بندیم و خواندن 

همین مختصر  را بر »چشم« می کشیم. 

»چشم«های اسطوره و عرفان و عاطفه

عبدالله یزدانی مدیر بازرگانی شرکت فجر شاهد

جلوی فاجعه را بگیرید
متاســفانه متاثراز شــرایط کلی حاکم بر کشــور، از یکسو شــرایط تحریمی  و از 
طــرف دیگر تحت تاثیر خودتحریمی ها از داخل، به تدریج با کمبود تجهیزات مواجه 
می شویم. امیدواریم دست اندرکاران هرچه زودتر به صرافت بیفتند و بتوانند جبران 
مافــات کنند چون اگر اوضاع به همین منوال ادامه پیدا کند خدای ناکرده در بخش 

درمان دچار فاجعه می شویم. 
وقتی برای بیماری، استند قلب نباشد کاری نمی توان انجام داد و بیمار می میرد؛ 
بله به همین تلخی. وقتی برای بیمار دچار مشــکل شبکیه محلول سیلیکون نداشته 
باشــیم معلولیت در جامعه افزایش می یابد؛ بیمار به راحتی نابینا می شــود و این یک 
فاجعه اســت. فقط امیدواریم دوستان و مســئولانی که دست اندرکار هستند توجه 

بیشتری به این مسائل داشته باشند. 
در مواجهه با تحریم ها آدم می تواند کمتر بخورد، لباس فلان مارک را نپوشــد یا 
مواردی از این دســت، این قبیل مســائل اختلال جدی در زندگی ایجاد نمی کند اما 
در بحث درمان اگر خلا به وجود آید فاجعه ای جدی به دنبال خواهد داشــت. آن چه 
سبب تاسف بیشتر است این که امروز فراتر از مسائل تحت تاثیر تحریم های خارجی، 
موارد داخلی خود تحریمی ها هســتند و به واقع امیدواریم دســت اندرکاران به این 
معضل نگاهی جدی داشــته باشند. در حوزه چشم پزشکی، علیرغم تعدد سمینارها، 
کنگره سراســری همواره وجاهت خاص خود را داشــته است و به همین دلیل تمام 
چشم پزشــکان از سراســر ایران تمایل دارند در آن شرکت کنند. طبیعتا وقتی این 
حجم چشم پزشــک در رخدادی شــرکت می کند شرکت های تجهیزات پزشکی هم 

رغبت بیشتری دارند که با تمام توان در کنگره حضور یابند. 
شــرکت فجر شاهد از ســال های اولیه برگزاری کنگره همیشه جزء حامیان این 
گردهمایی بوده و تا ســال ها تنها حامی  کنگره محســوب می شــد. بعد از آن بود که 
همکاران دیگری هم به جمع اسپانســرها پیوســتند. در همه کشورها حامیان مالی 
به منظــور رشــد کنگره ها در کنار جوامع علمی  قــرار می گیرند. ما هم با همین نگاه 
 از کنگره ســالانه انجمن چشــم پزشــکی حمایت می کنیم و به این حمایت ادامه 

خواهیم داد.

آموزش نابینایانی که از درمان ناامیدند
یکی از غرفه های ســی و دومین کنگره چشــم پزشــکی ایران به انجمن نابینایان 
توانگران کارآفرین شــیراز اختصاص دارد. در این غرفه توجه جامعه چشم پزشکی به 
این نکته معطوف می شود که برای افراد نابینا یا کم بینا که امکان درمان کامل شان وجود 
ندارد، زندگی تمام شده نیست و می توانند با مراجعه به چنین موسساتی از آموزش های 

لازم بهره ببرند و به جریان زندگی بازگردند.
لیــلا غزنوی قائم مقام مدیرعامل انجمن نابینایان توانگران کارآفرین شــیراز گفت: 
این موسســه در خصوص آموزش نابینایان و کم بینایان از آموزش های ابتدایی گرفته 
تــا مهارت های فــردی و اجتماعی و خودیاری، مهارت تحرک و جهت یابی، خط بریل، 
آموزش تکنولوژی شــامل اندروید و ویندوز و همچنین آموزش حرفه های مختلف در 

رشــته های نساجی و صنایع دستی فعالیت می کند.
او ادامــه داد: تلاش داریم با این آموزش ها بچه ها را توانمند کنیم تا اعتماد به نفس 

و عزت نفس آن ها افزایش پیدا کند. 
این کنشــگر اجتماعی دربــاره اهداف حضور این انجمــن در کنگره گفت: در این 
کنگره شــرکت کردیم تا ضمن تشــکر از زحمات جامعه پزشکی به آن ها بگوییم وقتی 
که درمان صد درصدی نمی تواند صورت بگیرد اگر چشــم پزشــکان عزیز این افراد را 
به موسســاتی مثل ما معرفی کنند در حوزه های مختلف آنان را راهنمایی می کنیم و 
مشــاوره می دهیم و با ارائه آموزش های ذکر شده، بسترهای زندگی را برایشان فراهم 

می کنیم. 
 او کــه خــود دارای معلولیت »آر پی« با محدودیت دید زیاد اســت و در آموزش و 
پــرورش فعالیت می کند، کار در انجمــن را به عنوان یک تعهد اجتماعی توصیف کرد 
و گفت: با توجه به این که خودم با این بیماری دســت و پنجه نرم می کنم و از دغدغه 

خانواده های بیماران مطلع هســتم سعی می کنم تجربیات خود را به آنان ارائه کنم. 
غزنوی ادامه داد: فعالیت این انجمن تنها به اســتان فارس محدود نمی شــود بلکه 
برخی مشاوره های ما در سطح کشور است و حتی در سال های گذشته از کشور عراق 

هم افراد نابینا و کم بینا را برای آموزش در مجموعه داشــتیم.
گفتنی اســت در این غرفه محصولات صنایع دســتی و نساجی افراد کم بینا و نابینا 
نیز عرضه شــده که با اســتقبال حاضران در کنگره با فروش خوبی مواجه شده است.  


